



President's message. R-E-S-P-E-C-T

Margaret Tromp, MD,
FCFP, FRRMS¹

¹Department of Family
Medicine, Queen's
University, Kingston,
Canada

Correspondence to:
Margaret Tromp, margaret.
tromp@gmail.com

Society of Rural Physicians of Canada

Société de la médecine rurale du Canada

PRESIDENT / PRÉSIDENTE
MARGARET TROMP, MD
Picton, Ont.

**PAST-PRESIDENT
PRÉSIDENT SORTANT**
TOM SMITH-WINDSOR, MD
Prince Albert, Sask.

TREASURER / TRÉSORIER
GABE WOOLLAM, MD
Happy Valley-Goose Bay,
NL

SECRETARY / SECRÉTAIRE
ELAINE BLAU, MD
Tobermory, Ont.

**MEMBERS-AT-LARGE
MEMBRES EXTRAORDINAIRES**
MERRILEE BROWN, MD
Port Perry, Ont.

STEFAN GRZYBOWSKI, MD
Vancouver, BC

**ADMINISTRATIVE OFFICER
RESPONSABLE ADMINISTRATIVE**
JENNIFER BARR
SRPC Office, Shawville, Que.

SRPC / SMRC
Box 893,
Shawville QC J0X 2Y0;
819 647-7054,
877 276-1949;
fax 819 647-2485;
info@srpc.ca

srpc.ca

This summer, we lost Aretha Franklin. Her hit song, R-E-S-P-E-C-T, became a powerful anthem with strong ties to the civil rights and feminist movements.

Recently, issues related to respect have surfaced in discussion on the RuralMed listserv. There has been discussion of interactions between rural docs and consultants when the services of the consultant are needed for emergency patients. Some rural physicians have had telephone interactions where they felt that there was not a good understanding of their limitations of resources, and their medical decisions were judged to be inadequate.

There was also discussion of how, as rural physicians, we need to learn to value ourselves and our families so that we can set some limits on our medical commitments. We work in relatively

small groups and are called upon to assume many roles, both medical and administrative. It is important that we remain cognizant of balance. We need to conserve the energy needed to nurture our most important relationships—those with our families and close friends.

The Society of Rural Physicians of Canada has several initiatives that can help with the challenge of respect. First, the RuralMed listserv allows SRPC members to discuss these issues and to exchange ideas with their rural colleagues. At our yearly Rural and Remote conference, workshops are led by rural doctors who share their practical experience and knowledge with their colleagues. We are aware that doctors who work in similar environments as we do are most aware of our challenges and are excellent teachers.

The SRPC executive is involved in initiatives with other Canadian medical organizations to increase understanding and promote rural practice. We have worked with the College of Family Physicians of Canada on the Rural Roadmap¹ and are continuing to implement its recommendations. For example, Action 6 of the Rural Roadmap is to... “Support the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada in identifying and equipping specialists with generalist competencies required to support rural communities.”

Access this article online

Quick Response Code:



Website:
www.cjrm.ca

DOI:
10.4103/CJRM.CJRM_6_18

This is an open access journal, and articles are distributed under the terms of the Creative Commons Attribution-NonCommercial-ShareAlike 4.0 License, which allows others to remix, tweak, and build upon the work non-commercially, as long as appropriate credit is given and the new creations are licensed under the identical terms.

How to cite this article: Tromp M. R-E-S-P-E-C-T. Can J Rural Med 2019;24:5-6.

The SRPC is also a member of the Canadian Medical Forum, a forum of 10 medical organizations who meet three times a year to discuss issues of common interest. At our last meeting, we discussed specialist services in rural Canada. We learned that rural rotations are being introduced into Royal College training programs across the county.

The SRPC will continue initiatives that increase the perceived value of rural medicine, as this will invariably improve healthcare services for rural populations.

REFERENCE

1. Available from: https://www.cfpc.ca/uploadedFiles/Directories/Committees_List/Rural%20Road%20Map%20Directions%20ENG.pdf. [Last accessed on 2018 Sep 16].

R-E-S-P-E-C-T

Cet été, Aretha Franklin : la « reine de la soul » nous a quittés. Sa fameuse chanson, R-E-S-P-E-C-T, s'est hissée en un hymne puissant ayant des liens étroits avec les mouvements féministes et de défense des droits civils.

Récemment, des questions liées au respect ont fait surface dans les discussions sur la liste de diffusion RuralMed. Il y a eu des discussions sur certaines interactions entre les médecins en milieu rural et les consultants lorsque les services des consultants sont nécessaires pour les patients en situation d'urgence. Certains médecins en milieu rural ont eu des interactions téléphoniques où ils estimaient que les consultants comprenaient mal la réalité de leurs ressources limitées et que leurs décisions médicales étaient jugées inadéquates.

Nous avons également discuté de la façon dont, en tant que médecins en milieu rural, nous devons apprendre à nous valoriser et à valoriser nos familles afin de limiter nos engagements médicaux. Nous travaillons en groupes relativement petits et sommes appelés à assumer un certain nombre de tâches, à la fois médicales et administratives. Il est important de demeurer conscients de l'équilibre. Nous devons conserver l'énergie nécessaire pour entretenir nos relations les plus importantes, soit celles avec notre famille et nos amis.

La SMRC a mis en place plusieurs initiatives pour aider à surmonter les nombreux défis associés au respect. Premièrement, la liste de diffusion rurale permet aux membres de la SMRC de discuter de ces questions et d'échanger des idées avec leurs collègues des milieux ruraux. À notre conférence annuelle sur les régions rurales et éloignées, les ateliers sont animés par des médecins des régions rurales qui partagent leur expérience pratique et leurs connaissances avec leurs collègues. Nous sommes conscients que les médecins qui travaillent dans un environnement semblable au nôtre sont plus conscients des défis auxquels nous faisons face et sont d'excellents enseignants.

L'exécutif de la SMRC collabore à des initiatives avec d'autres organisations médicales canadiennes afin d'améliorer la compréhension et de promouvoir la pratique en milieu rural. Nous avons travaillé avec le Collège canadien des médecins de famille au Plan d'action pour la médecine rurale¹ et continuons à mettre en œuvre les recommandations. Par exemple, l'action 6 du Plan d'action pour la médecine rurale vise à « Soutenir les efforts du Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada pour déterminer les compétences généralistes requises pour répondre aux besoins des collectivités rurales et outiller les spécialistes. ».

La SMRC est également membre du Forum médical canadien. Il s'agit d'un forum de 10 organisations médicales qui se réunissent trois fois par année pour discuter de questions d'intérêt commun. Lors de notre dernière réunion, nous avons discuté des services spécialisés dans les régions rurales du Canada. Nous avons appris que les programmes de formation du Collège royal commencent à offrir des stages en milieu rural partout au pays.

La SMRC poursuivra les initiatives visant à accroître la valeur perçue de la médecine rurale, car cela permettra d'améliorer invariablement les services de santé offerts aux populations rurales.

REFERENCE

1. Accessible à: https://www.cfpc.ca/uploadedFiles/Directories/Committees_List/Rural%20Road%20Map%20Directions%20FRE.pdf. [Consulté le 16 Sept 2018].